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"Radoskóru". Posiedzenie 
Siy^ Wc wtore^ 12 stycznia a 

li uy i a Uwili
J.en.la wynegocjowanego 5 

.. ^J^ędzy Komisją Krajową "S" 
em> dotyczącego 

' \fzynia„S0Wan‘a kosztów wzrostu 
( zdaniem KK 

C-Uywan"16 stan°wi postęp w 
autu problemów będących 

1 zawiesić 
ające z nierozwiązania

Ocena 
---------zawęziła się 

^rch ' porozumienia, 
? Ob grnj APŻliwości podwyższenia 

eÓ’ Brak fachowego 
? Kr,Po,>ow P°SZczególnych rozwiązań 

ych * porozumienia 
Wz°ść rzecz°wą dyskusję. 

AO^ch przedstawicieli 
Organizacji związkowych 

i'ian Ości P°r°zumienie nie daje 
3 J^^zania problemów

lch przedsiębiorstwach. 
Ata; °dnir, Komadowski 
■ 1^rdzi} ącY KZ w Radoskórze 

Ze podwyższenie A/tA W k Prażenia do 1,5 min zł 
I V-którId-Z<? ,trudnej sytuacji 
g M>WvIajUz 1 ma kłopoty z 

wypłatami. Za 
^W^nia6® nainiż.szeg.°

Sf ^0^ r nie rozwiązania
Mai S>vJnans°wych zakładów. 

uerski z Zakładów
S£*s*eiiUUCZnik" był zdania, że 

e poborów najniżej
1 . Posai Przy zamrożeniu płac 

'/obniżenia wartości 
Jo CAMtiAnia dyscypliny i dalej - 
AKyA^e a??Vsród pracowników.
?hi ano’ Ze rozwiązania są 

Zakładów o dobrej 
P^od?°Wej> których według 

“lezących niejest dużo w

naszym regionie. Kazimierz 
Staszewski, Bronisław Komadowski, 
Zbigniew Cebula, Marek Szary - byli za 
zjednoczeniem się komisji 
zakładowych we wspólnym działaniu 
na rzecz przedsiębiorstw o 
największych problemach. Rozważano 
możliwość powołania
międzyzakładowego komitetu 
strajkowego, czy też przekształcenia 
Zarządu Regionu w komitet strajkowy, 
zastanawiano się nad możliwościami 
zorganizowania wspólnej z innymi, 
małymi regionami, wspólnej akcji

z RWT optował za 
dokładniejszym, mz dotychczas, 
przygotowaniem do ewentualnej akcj 
straikowei- sformułowaniem 
konkretnych,’realnych i pozwalających 
udowodnić ich słusznosc, Postula.t0^;

Przewodniczący Zarządu Regionu - 
Andrzej Belina przekazał informację o 
ciągle oddalanych, poprzez zmianę 
terminów, rozmów z wicepremierem 
Henrykiem Goryszewskim w sprawie 
kilku,* borykających się z poważnymi 
trudnościami, zakładów w 
(m.in. Radoskoru, Zakładów 
Metalowych "Łucznik , Prom u, 
^Przeprowadzona dyskusja została 
podsumowana, w przyję ym 
głosowaniu, stanowisku o treści.

Przedstawiciele
Zakładowych NSZZ ^ohdarnosc 
Ziemia Radomska w dniu 12^0M993n, 
na wspólnym posiedzeniu z Za™»dei" 
Regionu, biorąc pod uwagę 
nierozwiązanie dotychczas wielu 
istotnych problemów przedsiębiorstw 
regionu oraz niepodejmowanie ]przez 

Rzeczypospolitej Polskiej rozmów w 

województwa radomskiego w celu 
podjęcia wspólnych działań na rzecz 
ratowania regionu radomskiego.

Padły na spotkaniu również głosy 
krytyczne wobec działań Komisji 
Krajowej, które zdaniem Marka 
Matysy nie są zgodne z oczekiwaniami 
członków i Związku. Wniosek 
wiceprzewodniczącego 
"Radoskóru" brzmiący:

"W związku z systematycznie 

powtarzającymi się negatywnymi 
ocenami wyników negocjacji 
prowadzonych przez Komisję Krąjową 
NSZZ "Solidarność" z Rządem 
Rzeczypospolitej Polskiej składamy 
do Krajowej Komisji Rewizyjnej 
wniosek o dokonanie oceny 
merytorycznej działalności Komisji 
Krajowej, szczególnie pod kątem 
realizacji uchwały nr 32 IV Krąjowego 
Zjazdu Delegatów" -

(uchwała zobowiązywała KK do 
podjęcia, przewidzianych statutem, 
akcji protestacyjnych w wypadku 
nieżałatwienia przez Rząd postulatów 
Związku: m.in. oddłużenia
przedsiębiorstw,utworzenia instytucji 
Skarbu Państwa, czy- tez 
nieprzedstawiema kalendarza 
rozwiązań - przyp. redakcji)

- Zarząd Regionu, w głosowaniu, 
przyjął wniosek M. Małysy w formie 
uchwały. . . .

Po raz kolejny w posiedzeniu 
Zarządu Regionu uczestniczył 
gościnnie członek Okręgowej Sekcji 
Kolejarzy NSZZ "Solidarność 
Wschodniej Dyrekqi KP w Lublinie - 
Adam Najbert, który zapoznał 
zebranych z treścią uchwały OSK. ro 
krótkim wystąpieniu Adama Najberta 
wyjaśniającego problem, Zarząd 
Regionu przyjął uchwałę o treści:

Zarząd Regionu NSZZ 
"Solidarność" Ziemia Radomska na 
posiedzeniu Pos.zt;rzovnJm ® 
przedstawicieli KomisjiZakładowych 
regionu w dniu 12 stycznia 1993r. 
kategorycznie sprzeciwia się 
ograniczeniu prawa do strajku 
pracownikom PKP, zawartego w 
projekcie ustawy o przedsiębiorstwie 
"Polskie Koleje Państwowe/dok. na sir. 2/

OGŁOSZENIE
Nadzwyczajne 

posiedzenie Zarządu 
Regionu odbędzie 
się 21.01.1993r. o 

godz. 10.00 w 
siedzibie Zarządu 

Regionu.
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wniesionym do Sejmu RP przez Klub 
Kongresu Liberalno 
Demokratycznego.

Żądamy usunięcia z projektu 
w/wym. ustawy - art.4 ust.2 oraz 
sprzeciwiamy się zamieszczeniu 
poprawki pozbawiającej, bądź 
ograniczającej prawo do strajku w 
ustawie o rozwiązywaniu sporów 
zbiorowych z dnia 23 maja 1991r. dla tej 
grupy zawodowej.

Pozbawienie prawa do strajku 
pracowników PKP, w obliczu 
czekającej to przedsiębiorstwo 
restrukturyzacji, jest nie tylko 
zamachem na uprawnienia organizacji 
związkowych zagwarantowanych 
obowiązującym ustawodawstwem, jest 
także pozbawieniem reprezentacji 
pracowniczych wpływu na 
podejmowane w tym przedsiębiorstwie 
decyzje.

Zarząd Regionu NSZZ "S" Ziemia 
Radomska będzie traktował tego typu 
posunięcia jako próby ograniczenia 
uprawnień związkowych i w ich obronie 
wykorzysta wszystkie dostępne 
uprawnienia statutowe.

Kolejny poruszany temat - to apel 
senatora Jerzego E.Kępy o poparcie 
przez członków "Solidarności" 
inicjatywy uznania poszkodowanych w 
Wydarzeniach Radomskich 1976r. za 
kombatantów i przyznania im 
przywilejów - co miaioby umocowanie 
w ustawie kombatanckiej. Ten temat 
wzbudził kontrowersje. Jacek 
Pieczonka zadał pytanie: czy senator 
ma prawo powoływania się na 
członkowstwo Związku "Solidarność". 
Andrzej Grzeszczyk z TEFY 
poinformował, że senator Kępa jest 
członkiem "Solidarności" w jego 
zakładzie, jak również Wiesław 
Mizerski. Marek Świątek (ZREMB) - 
były przewodniczący Regionalnej 
Komisji Rewizyjnej stwierdził, że 
p.Mizerski jako przewodniczący 
Regionu, przez okres 6 miesięcy nie 
opłacał składek członkowskich. 
Wątpił więc o wiarygodności 
wypowiedzi p.Grzeszczyka. Kazimierz 
Staszewski (ZTE) miał wątpliwości, 
czy podpisy będą właściwie 
wykorzystane, stąd propozycja jego, by 
listy z podpisami były dostarczone do 
Zarządu Regionu. Kazimierz 
Jakubowski (Łucznik) był przeciwny 
popieraniu tego apelu, gdyż uznał, że w 
dzisiejszych czasach, przy braku 
odpowiedniej dokumentacji trudno 
będzie rzeczywiście stwierdzić o 
"kombatanctwie".

Zbigniew Stefański z Profelu 
Szydłowiec odczytał wystąpienie, w 
którym przedstawił zarzuty 
niewłaściwej pracy Wojewódzkiego 
Biura Pracy w Radomiu. ( o tej sprawie 
szerzej w następnym biuletynie).

relacjonowała Anna Rajchert

Ad vocem do
wypowiedzi Dyrektora 
Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w 

Radomiu.

kandydaturę na stanowisko, któtf, Gościnnie
Dotyczyło W jodX„ “SĄ Serwis Informacyjny
lecz Pana kompetencji. OstateAWZy A O. LI Cl I. .

decyzja nie należała do nas. Stal 
tak jak się stało - został'J 
Dyrektorem. Stwierdzamy1 J 
stanowczością, iż nigdy.jj 
uzurpowaliśmy sobie jakichk^ rrzedstawiono ii zarzutów 
praw w stosunku do jakich^ «ej działaności dyrektora, która to 

interwencyjna nie \,}___ . ,
W związku z okazaniem się w 

rubryce Sprawa tygodnia artykułu 
pt. "Krew na papierze" (Diennik 
Radomski nr 8 z 13.01.93 r.), w 
którym mowa o załatwianiu 
petentów przez Urząd Zatrudnienia
i współpracy tego Urzędu z 
Miejskim Ośrodkiem Pomocy 
Społecznej, pragniemy
ustosunkować się do niektórych 
problemów w nim 
przedstawionych.

Świadomi jesteśmy tego, iż 
pracownicy MOPS są przeciążeni 
ilością spraw, które załatwiają na 
codzień (wywiady środowiskowe, 
wypełnianie odpowiednich formularzy, 
itp.), dlatego też odnosimy się z pełnym 
szacunkiem do Ich żmudnej pracy. 
Rozumiemy równiż, że budżet, z 
którego świadczona jest pomoc 
społeczna jest niewspółmiernie skąpy 
do występujących potrzeb. Nie mamy 
natomiast żadnego wpływu na 
współpracę w relacji Urząd 
Zatrudnienia - Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej.

Wszystkie wyżej poruszone 
problemy nie mogą być jednak 
podstawą oceny pracy Biura 
Interwencji Zarządu Regionu NSZZ 
"Solidarność" przez Dyrektora MOPS 
Pana Andrzeja Cieślika, który w tymże 
artykule wyraił następującą opinię, 
cytujemy, "...moje rozmowy z 
interweniującym w jakiejś sprawie 
przedstawicielem Solidarności 
przypominają dawne dyskursy z 
członkiem Komitetu Wojewódzkiego N

Wielce czcigodny Panie 
Dyrekt orzeł

Zaskoczeni jesteśmy Pana 
wypowiedzią opublikowaną na łamach 
Dziennika Radomskiego". Po to, aby w 
przyszłości nie odbierał Pan kontaktów 
z interweniującymi przedstawicielami 
"Solidarności" kojarząc je sobie w ten 
sposób iż rozmawia Pan z członkiem 
Komitetu Wojewódzkiego, będziemy 
wdzięczni jeśli raczy sprecyzować Pan 
swoje odczucia, podając choćby jeden 
przykład. Prawdopodobnie Pana 
kontakty z Komitetem Wojewódzkim w 
przeszłości musiały być bliskie i częste, 
z tąd ta skala porównawcza. Nasi 
pracownicy takich kontaktów nigdy nie 
mieli stąd ta prośba. Pana awersję do 
"Solidarności" upatrujemy również w 
tym, że faktycznie Żarząd Regionu 
NSZZ "Solidarność" ocenił Pana

wykracza poza nasze kompetenO 
spotkaliśmy się również jak dotys’ ,

KZ NSZZ w miesiącu grudniu 
ptawiła wniosek do Rady 
'acowniczej o odwołanie Dyrektora 

Radom - p.mgr inż. Wiesława 
Jfsisza. Przedstawiono 11 zarzutów

piaw w aiusuu&u uu wdianoSC1 ayreKtora, Kiora to
instytucji. Nasza dziali . ualalność doprowadziła do ruiny 
interwencyjna nie wykraczała Radom. Wniosek stosunkiem 
wykracza poza nasze kompetencją | - - -
spotkaliśmy się również jak dotyc® >uv 
z zarzutami z czyjejkolwiekL^dzii 
dotyczącymi nietaktu w konta*1. 
różnymi podmiotami. Tym dzi"'01^ 
wydaj e nam się wyrażona prZ£Z 
opinia. Być może J®st(f 
konsekwencją tego, że ieS jU^ior ZBK Radom złożył 
zapracowany "współczujemA^J^teczne życzenia załodze ZST na 
nieprecyzyjność w wyrażajJeanowie. Zebrani wysłuchali 
ocen. Ubolewamy tylko, ze <^ówieniaPana Dyrektora Lesisza, 
nawet czasu, aby sprawdzić ky zapewnił, że sytuacja firmy jest 
podpisuje, o czym mc dobra, że nie będzie zwolnień w 
przytoczonym artykule. półroczu 1993r, że będą
wszystko otwarci jesteśmy * 0 ;?"7zki p>--......—mm ...
ciągu na dobrą współpracę z P1*® ,, każde

Ł aO7vmv un/ra7V SZ3cU -Cfcn m

wniuscK slusuiikiulii 
sów 5 do 4 członków Rady 

ta*d°*n*cze-i ' uPa<ił- Kolejny raz 
re.|.'le Pracowniczej zabrakło 
#..lz®u w ocenie sytuacji. Następnego 
U ■ u prawdopodobnie nie będzie... 
VPo prostu za późno.

h W Wigilię Bożego Narodzenia - 
tor ZBK Radom złożył

płac w wysokości 10% w
- - _r_.r---- ,ar(łrjqerJ. —Jego kwartału - a portfel

Łączymy wyrazy SZ n na pierwszy kwartał 1993 roku 
mld zł. Załoga wysłuchała 

,łowienia z uwagą...
„ . . _ nia 6 stycznia w Zarządzie ZBK
Kolęda W Zarząu^l oa0.111 z inicjatywy Dyrektora Lesisza,t\Oięua W zarzqu^ z inicjatywy Dyrektora Lesisza,

spotkanie przedstawicieli 
ReaionU wcJ]> Rady Pracowniczej, Komisji--------------------- a iCnd.°WeJ "s" oraz NSZZ 

, . .--------- .------------------------ ków ZBK Radom. Dyrekcja
Od Świąt Bożego Naf Mtst.ftnowała, że sytuacja w firmie 

codziennie możemy spotkać na jh^oardzo ciężka. Zaproponowała, 
naszego miasta kap J $3?* dnia 11 stycznia do 28 lutego 
odwiedzających nasze osób, cUa których nie ma na
rodziny - aby wspólnie po®°“fA toJ^iejszy pracy, poszło na urlop 
spotkać z księdzem swej1 F'/JL,>Wo-mrozowy. Obecnie ZBK 
przyjąć błogosławieństwo kap m zatrudnia około 1200 osób, 
na cały rok. zaproponowała 50%

Często zastanawiam :aty3yta°^dzenia. Związki Zawodowe 
zapraszani są księża do złoze^k Ziły Zgod d warunkiem
duszpasterskiej w urzędach, ^^Vrantowania ?5% łacy 
sklepach 1 innych , ’>eniepodpisano,
użyteczności społecznej * Przychodni Kolejowej w
parafii. 16 listopada zmarł

Prawdopodobnie Pier^ Ł^ ^nłk ZBK Radom - Jan 
kolędowanie (o co zwr°c^>,Muniak. Przypadkowymi
prośbą) przybył doZarząduK W ( zdarzenia byli:
środę, 13 stycznia, ks. oraz Stanisław Kowalczyk.
Tybufcy. bh ek n-"s" śmierć nastąpiła na

W przygotowanym, st ^udzielenia natychmiastowej
charakteru tej wizyty, poko przez lekarzy Przychodni
księdza pracownicy ZarząduSianemu, którego Pogotow’ 

**z budowy'bo ż,e 
rozdał pamiątkowe obrazki-1 
takich okazjonalnych spojWiJo 
bywa, popłynęły z jedne % ftoteki Ja potem czekał na 
strony wypowiedzi o sytuacji który jeszcze nie dotarł do
1 kraju. _ . ty '^Ui.

Sądzę, że te spotkania■ momencie chory upadł i
wejdą na stałe do ka> kpo chwili jawiła się lekarka, 
corocznych wizyt przędą/’ ai)5ej to miał wyciągniętą kartę. 
Kościoła w Zarządzie J k%c>ycja niestety nie była
"Solidarność" Ziemia Rado .jp na. Jan Szczepaniak zmarł.

Włodzimierz Nakładowa "S" wystosowała

danemu, którego Pogotowie 
’ "ssię 

iod°^e przywiozło chorego do 
J*®* 1 > pacjent sam stał w kolejce

skargę do Prokuratury Rejonowej w 
Radomiu, powiadamiając o tym 
zdarzeniu Kolejową Służbę Zdrowia w 
Lublinie, Ministerstwo Zdrowia, 
Zarząd Regionu NSZZ "S" Ziemia 
Radomska, Krajową Sekcję KSBK oraz 
Posłów i Senatorów Ziemi 
Radomskiej.

Dziwnym trafem, naszego pisma nie 
otrzymała Prokuratura Rejonowa w 
Radomiu oraz KSBK.

Po kilku dniach KZ"S" wystosowała 
kolejne pismo do wyżej wymienionych, 
z jednoczesnym podaniem świadków 
zdarzenia, tj. Franciszka Kowalskiego i 
Stanisława Kowalczyka.

Dopiero 6 stycznia - Franciszek 
Kowalski, a 7 stycznia - Stanisław 
Kowalczyk, zostali przesłuchani w tej 
sprawie.

Franek Kowalski

Porozumienie

kończące spór pomiędzy Komisją 
Krajową NSZZ "Solidarność", a Radą 
Ministrów w sprawie 
rekompensowania wzrostu kosztów 
utrzymania wszczęty uchwałą Komisji 
Krajowej nr 259/92.

Na podstawie postanowienia 
siódmego Porozumienia Rady 
Ministrów i Komisji Krajowej NSZZ 
"Solidarność" z dnia 29 maja 1992r. w 
sprawie reguł postępowania przy 
rozwiązywaniu sporów między 
administracją państwową i NSZZ 
"Solidarność" strony sporu ustaiąją:

w zakresie pomocy społecznej;
I.Priorytetowo  będą realizowane 

formy pomocy na rzecz bezrobotnych 
tracących prawo do zasiłku.

Do 10 stycznia 1993 roku 
Ministerstwo Pracy i Polityki Socjalnej 
przygotuje zalecenia dotyczące:

- zasad i sposobów wspierania osób 
bezrobotnych i ich rodzin,

- kierowania zasiłków okresowych 
lub celowych z tytułu opłat 
mieszkaniowych bezpośrednio na 
konta zarządców budynków,

- adresowania zasiłków na 
ekonomiczne usamodzielnienie do 
osób bezrobotnych mogących podjąć 
własną działalność.

Dużą rolę będzie odgrywać praca 
socjalna, mająca na celu 
usamodzielnienie i uaktywnianie, 
szczególnie osób długotrwale 
bezrobotnych, aby nie musiały one 
korzystać w sposób ciągły z pomocy 
społecznej.

Polegać ma ona m.in. na:
- poradnictwie i doradztwie dla 

bezrobotnych i ich rodzin,
aktywizowaniu i

współuczestniczeniu w rozwiązywaniu 
problemów rodzin osób bezrobotnych,

- inicjowaniu i organizowaniu 
różnych form zatrudniania osób 
bezrobotnych wykorzystując

147/93
możliwości pomocy społecznej,

- podejmowaniu bezpośrednich 
kontaktów i współpracy z rejonowymi 
biurami pracy w celu organizowania 
nowych miejsc pracy dla osób 
bezrobotnych i korzystających z 
pomocy społecznej.

2. Konieczność podjęcia
współdziałania i współpracy ze 
związkami zawodowymi w zakładach 
pracy.

Będzie to dotyczyć szczególnie 
zakładów pracy przewidujących 
grupowe zwolnienia pracownicze. 
Komisje zakładowe bęaą informować 
ośrodki pomocy społecznej o trudnej 
sytuacji poszczególnych pracowników. 
Ośrodek przekaże raz na kwartał 
informację zwrotną o podjętych 
działaniach.

3. Ministerstwo Pracy i Polityki 
Socjalnej zintensyfikuje działania w 
zakresie szkolenia kadr ośrodków

Eomocy społecznej oraz rejonowych 
iur pracy z wykorzystaniem 

doświadczeń w kształceniu służb 
socjalnych jakie posiada NSZZ 
"Solidarność".W tym celu w drugiej 
połowie stycznia 1993 roku odbędzie 
się wspólne spotkanie poświęcone 
temu problemowi.

4.Zweryfikowane zostanie w 
porozumieniu z Ministrem Zdrowia 
rozporządzenie dotyczące odpłatności 
za leki i refundacji wydatków przez 
pomoc społeczną. Rozporządzenie w 
obecnym kształcie nie jest dostatecznie 
skuteczne.

5.Na  szczeblu regionów powołane 
zostaną Rady ds. Pomocy Społecznej, 
w skład których wejdą przedstawiciele 
strony rządowej, związkowej, organów 
samorządowych i organizacji 
społecznych zajmujących się pomocą 
społeczną.

6.W przeciągu 4-5 lat będzie 
sukcesywnie przekazywane 
finansowanie zadań z zakresu pomocy 
społecznej gminom. Zapoczątkowany 
zostanie program wspomagania 
organizacji pozarządowych mający na 
celu wzmocnienie tego sektora jako 
przyszłego realizatora usług socjalnych 
na zlecenie i we współpracy z gminą.

W zakresie rekompensaty wzrostu 
kosztów utrzymania:

l.Obie strony stwierdzają, że nowe 
mechanizmy zawarte w ustawie o 
opodatkowaniu wzrostu wynagrodzeń 
oraz założone w "Pakcie o 
przedsiębiorstwie państwowym" 
zmiany mające nastąpić w drugim 
półroczu 1993 roku jak również 
szczegółowe uzgodnienia wynikające z 
obecnych negocjacji - stwarzają 
większe możliwości wzrostu płac 
nominalnych w jednostkach na 
rozrachunku.

Wynikać to będzie w szczególności 
z:

1) wejścia od 1-go stycznia 1993r. 
/dok. na str. 4/



4

Porozumienie

/dok. ze str. 3/
nowych przepisów w ustawie o 

opodatkowaniu wzrostu wynagrodzeń 
znacznie łagodzących skalę 
opodatkowania oraz warunki 
korzystania z ulg jak również 
możliwości wyjścia z opodatkowania,

2) Rząd w ustawach
okołobudżetowych wystąpił z 
inicjatywą nowelizacji ustawy o 
opodatkowaniu wzrostu wynagrodzeń 
tak, aby z ulg korzystali producenci 
towarów i usług na eksport,

3) rozszerzenia możliwości
łagodzenia opodatkowania wzrostu 
wynagrodzeń w drodze zawierania 
porozumień zakładowych
uzgodnionych z Izbą Skarbową; 
podstawowe kryteria porozumień będą 
następujące:

- osiągnięcie zysku brutto w roku
1992 i wypracowanie zysku brutto za 
1993r. lub zmniejszenie straty netto do 
końca 1993r.; będzie to możliwe 
poprzez np. podjęcie restrukturyzacji, 
poprawę zbytu produkcji, 
postępowanie naprawcze,
postępowanie układowe itp.

- terminowa realizacja zobowiązań 
wobec budżetu i zobowiązanie 
przedsiębiorstwa do uregulowania w 
odpowiednim czasie zaległych 
zobowiązań (pół roku).

Po dzisiejszych rozmowach zostanie 
przekazana kolejna wersja 
rozporządzenia uwzględniająca 
dotychczasową dyskusję. Powołany 
zostanie zespół rządowo-związkowy, 
który do dnia 15 stycznia przygotuje 
szczegółowe założenia do 
rozporządzenia.

4) podwyższenia najniższego 
wynagrodzenia z dniem 1 stycznia 
1993r. do 1,5 min zł.

5) Minister Finansów zwróci się do 
Izb i Urzędów Skarbowych, aby przy 
rozliczaniu podatku od wzrostu 
wynagrodzeń, począwszy od 
1.01.1993r. stosowali zaniechanie 
poboru podatku - o ile podatek ten 
wynikł z podwyższenia najniższego 
wynagrodzenia, zgodnie z 
wcześniejszymi ustaleniami dotyczy to 
także możliwości zaniechania poboru 
podatku za IV kwartał 1992r.

6) uzgodnienia zawartego w "Pakcie 
o przedsiębiorstwie państwowym" 
przewidującego likwidację dywidendy i 
opodatkowania wypłat z zysku oraz 
wprowadzenie nowego mechanizmu 
dzielenia zysku;

7) Rada Ministrów przyjęła zasadę, 
że w przypadku gdy faktyczny wzrost 
cen przekroczy o ponad 50% 
prognozowany wzrost cen, dokonana 
będzie korekta wskaźników wzrostu 
płac. W wyniku negocjacji przyjęto, żc 
Minister Finansów zwróci się do Rady 
Ministrów z wnioskiem o zapis w

protokole z posiedzenia Rady 
Ministrów zasady, iż w miesiącach w 
których prognozowany wzrost cen 
przekracza 5%, korekta wskaźnika 
wzrostu płac następuje w przypadku 
gdy rzeczywisty wzrost cen przekracza 
o 25% wzrost prognozowany;

8)w  wyniku przeprowadzonych 
negocjacji, Rząd zaproponował 
następujące wskaźniki wzrostu płac w 
[ńerwszym kwartale 1993r.: styczeń 2,0; 
uty -1,5; marzec - 0,7.

II. Skorzystanie z możliwości 
wynikających z nowych uregulowań 
prawnych uzależnione jest oa sytuacji 
ekonomicznej i decyzji 
przedsiębiorstw.

Ill.Wobec prognozowanego na rok 
1993 przyrostu produktu krajowego 
brutto:

- strony zgodnie z ustaleniami 
zawartymi w "Pakcie o 
przedsiębiorstwie państwowym" uznają 
za celowe aby tempo wzrostu 
konsumpcji stanowiło połowę tempa 
wzrostu produktu krajowego,

- nastąpi wzrost płac realnych w 
sferze na rozrachunku.

IV.W  lutym 1993r. rozpocznie prace 
zespół rządowo-związkowy, którego 
celem będzie monitorowanie 
makroekonomicznych wskaźników 
gospodarczych, sytuacji finansowej 
przedsiębiorstw oraz zmian w cenach, 
Jiłacach i innych elementach dochodów 
udności. Zespół ten uzgodni wysokość 

wskaźników wzrostu płac wolnych od 
podatku na drugi kwartał 1993r. Do 
zadań tego zespołu należeć będzie 
również przygotowywanie wniosków 
dla Rady Ministrów dotyczących 
korekty wskaźników wzrostu płac 
wolnycn od podatku, w przypadkach o 
których mowa w pkt.1.71 8.

V.W  związku z sygnalizowanym 
Erzez Związek przypadkami

erowania przez zakłady energetyczne 
do odbiorców indywidualnych 
jednorazowych, skumulowanych 
rachunków za dostawy gazu i energii 
elektrycznej w 1992r., rozpatrzone 
zostaną sposoby rozłożenia tych 
należności przez zakłady energetyczne 
- na wniosek zainteresowanego - na raty 
płatne w 1993r.

VI.NSZZ  "Solidarność"
zaproponował zwolnienie z podatku od 
osób fizycznych rodzin o najniższych 
dochodach.

Rząd stwierdza, że dokonanie 
radykalnych zmian w ustawie, czego 
wymagałaby realizacja tego postulatu 
nie może być dokonane, ze względu na 
fakt, iż ustawa ta wprowadzona została 
rok temu i okres ten nie pozwala na 
dokonanie pełnej oceny jej działania.

VII.Strona  związkowa uważa, że 
niniejsze porozumienie jest zagrożone 
planowaną skalą wzrostu cen nośników 
energii i dlatego wnioskuje do Rządu o 
redukcję tych podwyżek.

Warszawa, 5 stycznia 1993r.

mieszkaniowego.
12. W czasie negocjacJ'

mowa w protokole - chodzą 
osiągające zysk brutto w T
i
postępowanie 1
przewidujące zysk brutto 
zmniejszenie straty netto.

Warunkiem j 
zaległych zobowiązań wci;_ 
np. w formie P0S,?V 
układowego czy ugodo 
wierzycielami.

Porozumienie (,
podpisane przez dyrekcjo 
zawodowe będzie pods 
odejścia od popiwku.

/dok. na str. 5/

podpisali: Jacek Kuroń - kyj,
Pracy i Polityki Socjalnej oraz Mjornentarz sekretarza KK 
Krzaklewski - przewodniczy 
NSZZ ”S" * Stanisława Alota
Komentarz sekretarza^ ...

i , /dok. ze str.4/
—. . . Ai-łn iiDa Skarbowa będzie oceniała- Stanisława AI0j> gnanie porozumienia. Szczegóły 

•Mną wynegocjowane z Rządem 
„ .. ... .NSZZ "Solidarność" do 15
Co wynika z protokołu koi»*Mcznia 190-1,

""sni.5 _
reKompensarę wzrostu --Rodu poduyższenia^minfmalnego 
utrzymania podpisanego ^grodzenia & ścipracownik°w
waninlfAwn 7nnkrantA<Mllti;v » Id' ” *

I. Oc'eria protokołu J^SLa.

uwzględniać zmniejszenie U Gq x iyy3 rQku
wynikające z ustawy 19 wrztó<, Jgątoryjnej oraz nagród;
’ Z 7^ będzie obowiązywała

™ -n,™ . 4 Zasada podziału zysku: 1/3 na
przedsiębiorstwie. . r.. . . ' .
r , XT • ... hi '•“■r- w zaKiauzic, a pokosuII. Najważniejsze JWi od decyzji ^łogi -
^ększema wynagrodzeń od i również zafn^estOwan 
iyy5 toku, wynikające *.^Ć^lone między załogę i budżet 
popiwkowej z 19 września i^półnaoół
następujące. _ pjiJ Zauważyuśmy, że bardzo często

A/ podniesiono naj^ ^ik^Wisty przyrost cen jest wyższy od 
karnego opodatkowania z planowanego, dlatego gdy
6 procent i jednocześnie cen będzie o połowę wyższy od
karne opodatkowanie z pro^nznwaHnP(TO nrz'z

B/ zmniejszono ” Aższ^ 
opodatkowanie nagród z zyskW >OlJe od pOpiwku.

C/ zwiększono zakres k nie ws^stko w x993 .oku. . 
spod karnego opodatkowuj gdy Jceny mają rosnąć
wypłat z funduszu socja' ^5%; w takigh Rz.

0 
wystąpił o ulgi dla Pr0^. i A Września 1992r. Rząd ustala 

eksP Xeartal wskaźniki wzrostu płac 
• popiwku. W styczniu 93r.

Hiu ^dzie podnosić płace bez 
0 w lutym o 1,5% w marcu 

i .^ie a
JjAOtyczy to dobrych zakładów, 

zysk, zwolnionych od 
5 1 niżą Atir •y

i , /dok. ze str.4/
!ZDa Skarbowa będzie oceniała 

^ną wynegocjowane z Rządem
Co wynika z protokołu koń* 

spór zbiorowy KK z Radą Min|S 
rekompensatę wzrostu 

warunkowo zaakceptowanego ’ j 
KK 8 stycznia br. j j

'•S Zwolnienie od popiwku z 
odu podwyższenia minimalnego

i wynegocjowanego, 
wprowadzonego w życie tztf- 
przedsiębiorstwie.

uwzględniane w Izbach 
na wniosek 

t|ł^ Od 1 liPca 1993 roku zamiast 
< oraz nagród i

1993 roku, wynikające z 
nnniwkowei 7. 19 września

ik? ,aaa podziału zysKu: 1/5 na 
źli"0' w zakładzie, a pozostałe 2/3 

uśt’Łd.c również zainwestowane lub 
M'sa .le*0ne miedzy załoue i budżet

procent. r hu Prognozowanego przez Rząd 
miesiącu, to zostaną 

./ jne wskaźniki wzrostu płac

w 1993 roku. Są 
Jo 

w takich miesiącach Rząd 
i wzrostu płac bez

towarów i usług na 
zmianę Sejm uchwalił.

13. Dzięki ostatnim r.°Z jejś;l 
rozszerzono możliwości o 
przedsiębiorstw od 
porównaniu do ustawy z 19

A/ Istnieje już możliwość ‘“kładów^z
od popiwku, jeśli zysk porozumieniem płacowym, o
rośnie w stosunku do płac to zakładach była mowa w
koszty, pod warunkiem - zwolnionych od popiwku
płacenia podatków do(OTlhJ°Wo.
państwa - dotyczy to tyl^AJależy podkreślić, że 
przedsiębiorstw lepiej Pros£;MhJ?Sne rozwiązania nie obejmą 

B/Większej grupy przedświtM kIch 2akładóW) a zakłady 
dotyczy nowa możliwość, 'One od iwku warunkowo 

zakładów w kraju) będą 
.. x < zaptacic popiwek, jeśli nie

np.restrukturyzację, P«Pra l|^Ją porozumienia z pkt. 1.3.
n \$' ?raz pierwszy od lat pojawia się
U .rtSie*6, P‘aca realna nie tylko nie 

ty ncuu. ’ale wzrośnie. Należy przy tym
jeSt UIi Jul^ '/'l? 4P,Ze Płace w sferze budżetowej 

kp°5 : 1 renty usą rązane zJZe rozrachunku’ ., 
.!anie zespół

„.AP Soudarnościowy nadzorujący
4e i ^^Fśą^ów na konsumpcję, w tym 
'/lAta'* A r^spół ten będzie działał od

X] Iutego 1993r., a oprócz

‘0 u poplWKU wai uiikuwu 
5}/°% zakładów w kraju), będą 

[Oą/ Opłacić popiwek, jeśli nie 

Q'°'vania wskaźników

informujących o sytuacji gospodarczej 
Polski, będzie interweniował, gdyby 
wysokość płacy realnej była zagrożona 
lub gdyby wzrost cen był szybszy od 
planowanego - wedł ug zasady z pkt. 1.7.

Korekty wskaźników wzrostu płac 
wolnych od popiwku mogą wówczas 
nastąpić z miesiąca na miesiąc. 
Dotyczyć to może lutego bądź marca 
1993r. - patrz pkt. 1.8. Zespół będzie 
miał stały dostęp do informacji i prawo 
wnioskowania do Rządu.

VI. Propozycja Związku, by zwolnić 
z podatku dochodowego od osób 
fizycznych (20 procent podatku od 
dochodów rocznych większych niż 4,8 
min zł i mniejszych niż 64,8 min) te 
osoby, które utrzymują wieloosobową 
rodzinę i mają niskie dochody na 
członka rodziny, nie została przez 
Rząd przyjęta.

VII. Uważaliśmy i uważamy, że duże 
podwyżki cen nośników energii 
powodują duży wzrost cen i mogą 
uniemożliwić wzrost płac realnych z 
pkt.III. Wystąpiliśmy o zmniejszenie 
skali podwyżek i w drobnej części tak 
się już stało - 6 grudnia 1992r. Sejm 
obniżył wysokość podatku VAT od 
energii i węgla, co zmniejszy wzrost cen 
w drugiej połowie 1993r.

Uwaga! numeracja punktów i 
podpunktów jest taka sama jak w

Z prac Klubu

Parlamentarnego “S"

Branże w Klubie "S"
6 stycznia 1993r.
Na posiedzeniu Klubu posłowie 

przygotowali się do 34 sesji Sejmu RP 
dyskutując m.in. na temat projektu 
ustawy o PKP, rozszerzeniem 
uprawnień dla NIK oraz kwestią 
odpraw dla dyrektorów 
przedsiębiorstw państwowych.

8 stycznia
Z inicjatywy Klubu odbyło się 

spotkanie przedstawicieli
Sekretariatów Branżowych NSZZ 
"Solidarność" z odpowiedzialną za 
kontakty ze ze Związkiem z ramienia 
Klubu panią senator Aliną Pieńkowską.

Na spotkaniu reprezentowane były 
sekretariaty: Budownictwa i Przemysłu 
Drzewnego, Energetyki i Przemysłu 
Chemicznego, Kultury i Środków 
Przekazu, Metalowców, Przemysłu 
Spożywczego, Przemysłu Lekkiego, 
Ochrony Zdrowia, Rolnictwa, Służb 
Publicznych, Transportowców. Celem 
spotkania było omówienie form 
współpracy między Klubem a 
Sekretariatami. Branżowcy zwracali 
uwagę na wydłużoną drogę przepływu 
informacji i projektów ustaw 
przekazywanych sekretariatom do 
zaopiniowania za pośrednictwem ZR.

Zdecydowano, że materiały te 
przekazywane będą bezpośrednio do 
zainteresowanych Sekretariatów, bądź 

142Z23 
za pośrednictwem Działu ds. kontaktu 
ze związkami zawodowymi z siedzibą w 
Gdańsku (Mirosław Serbowicz 
ul.Wały Piastowskie 24, pok,19a 
tel.384-359).

Posłowie stwierdzili, że w 
przypadkach, gdy wymaga tego pilny 
tryb nad ustawą, istnieje konieczność 
uczestnictwa na posiedzeniach Klubu, 
upoważnionych przez KK 
przedstawicieli zainteresowanych 
Sekretariatów.

Na spotkaniu poruszono równieź 
problem ustalania przez Komisję 
Krajową relacji między opiniami 
Sekretariatów w poszczególnych 
kwestiach i na ich podstawie 
wypracowania stanowiska Związku 
obligującego Klub.

Branżowcy przedstawili aktualną 
problematykę prac Sekretariatów oraz 
propozycje tematów, w których Klub 
powinien podjąć interwencje na drodze 
parlamentarnej.

Do najważniejszych zagadnień 
należało przyspieszenie prac 
legislacyjnych nad ustawą o 
przedsiębiorstwach komunalnych oraz 
regulacji prawnych w dziedzinie 
kultury. Dyskutowano także nad 
koniecznością nowelizacji ustawy o 
związkach zawodowych, zwracając 
uwagę na niebezpieczną z punktu 
widzenia interesów Związku tendencję 
do tworzenia ustaw szczegółowych, w 
których jego rola zostaje ograniczona. 
Tak jak w przypadku ustawy o 
spółdzielczości, ustawy o radiofonii i 
telewizji (wprowadzona na interwencję 
Klubu poprawka do art.67), czy próba 
pozbawienia kolejarzy prawa do 
strajku w projekcie ustawy o PKP, 
przygotowanym przez KLD.

Klub Parlamentarny "S" zwrócił się 
z prośbą do Sekretariatu Energetyki i 
Przemysłu Chemicznego o spotkanie, 
na którym związkowcy przedstawiliby 
sytuację energetyki w kraju, w 
kontekście starań rządu o 
wprowadzenie podwyżek cen 
nośników energii elektrycznej oraz 
gazu.

Klub "S" za mniejszymi odprawami 
dla dyrektorów p.państwowych

Z inicjatywy Klubu Sejm obradował 
nad projektem nowelizacji ustawy o 
przedsiębiorstwie państwowym, w 
punkcie dotyczącym tzw. odpraw dla 
dyrektorów.

W debacie na ten temat poseł 
"Solidarności" Alojzy Pietrzyk 
powiedział: "Obowiązujący system 
prawny jest jeszcze pełen uregulowań 
stanowiących przejaw
nieuzasadnionego preferowania 
interesów różnych grup społecznych i 
kategorii pracowników. Jedną z takich 
regulacji jest przepis dotyczący 
odpraw przyznawanych,
odwoływanym ze stanowisk, 
dyrektorom przedsiębiorstw 
państwowych.(...) /dok. na str. 6/
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Z prac Klubu
Parlamentarnego "S"

/dok. ze str. 5/
Na dzień dzisiejszy odwołanemu 

dyrektorowi przysługuje wynagrodzenie 
za okres 3 miesięcy, w którym to okresie 
nie musi świadczyć pracy oraz 
6-miesięczna odprawa.

Nie bez znaczenia jest tu fakt, iż 
Erawa do odprawy nie odbiera nawet 

ardzo krytyczna ocena pracy 
odwoływanego. Wywołuje to ten skutek, 
że wielu przedsiębiorstw, szczególnie 
małych, nie stać na odwołanie 
nieudolnego, bądź w sposób rażący nie 
wykonującego swych obowiązków 
dyrektora.

KP NSZZ "S" opowiada się za 
godziwym wynagrodzeniem i 
rzeczywistą ochroną sprawnych 
menedżerów. Uważamy jednak, że 
uznanie dla wysiłku wyrażać się 
powinno w wysokości wynagrodzenia 
(...) w momencie odwołania dyrektora 
obowiązywać powinny w zakresie prawa 
do odpraw identyczne zasady, jak 
pozostałych pracowników zwalnianych 
z zakładu pracy...

W wyniku głosowania nowelizacja 
ustawy została przyjęta przez Sejm 173 
głosami, przeciw 108, przy 38 
wstrzymujących się. Posłowie 
"Solidarności jednogłośnie poparli ten 
projekt.

Obecnie zajmie się nim Senat, po 
czym ponownie wróci pod obrady 
Sejmu.

Rzecznik Klubu - Agnieszka Ogrodowczyk

POLECAMY

Apel

* Klinika Chorób 
Wewnętrznych Instytutu 
Hematologii i Transfuzjologii 
zwraca się z prośbą, za naszym 
pośrednictwem, o pomoc w 
zakupie niezbędnych środków 
leczniczych, koniecznych do 
wykonania zabiegu
przeszczepienia szpiku kostnego u 
pacjenta Kliniki - Tomasza 
Winiarczyka - lat 22.

Prosimy ludzi dobrej woli o 
przekazy pieniężne na konto:

Instytut Hematologii i 
Transfuzjologii, Warszawa 
ul.Chocimska 5
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SZKOLENIA

______________

Uczczenia Ofiar Terroru 
latach 1944-1956, mający. 
Warszawie. Prosimy o mozu c 
zebranie i przekazanie nanJ^8$/l

Stanisław^

Przewodniczący . :s|ik 
Historycznej Rady M* J 
RAdomiu.

P.S. Prosimy PrZ 
materiały bezpośrednio <* .. [Jfi 
Oświaty, Kultury i R^^tts3 
Miejskiego Radom ul. A*3 b 
piętro pokój nr.409.

Propozycje Wojewódzkiego 
Ośrodka Kultury i Sztuki "RESURSA"

CZWARTKI
Cykliczna impreza edukacyjna dla 

uczniów szkół podstawowych w 
wykonaniu zespołu kameralnego 
"Resursa" - WĘDRUJĄCA 
FILHARMONIA.

KURSY
fotografii dla początkujących i 

zaawansowanych - w czwartki i piątki o 
godz. 16-21

ZAPROSZENIE DO
DZIAŁALNOŚCI W KLUBACH, 
ZESPOŁACH

- Zespół kameralny "Resursa"
- Grupa Fotografii Artystycznej 
"Format"

- Zespół Muzyki Dawnej
- Klub Miłośników Kultury 

Francuskiej
Koncert Zespołu "MAANAM"
23.01 godz. 18.00

OGÓLNOZWIĄZKOWE DLA 
DZIAŁACZY NSZZ "Solidarność" od 
22 do 26 lutego br. w Siczkach

Tematyka obejmuje
m.in.organizację pracy działaczy 
związkowych, negocjacje, płace.

Odpłatność od jednej osoby, którą 
pokrywają komisje zakładowe -100.000 
zł.

Zgłoszenia, najlepiej dwóch 
przedstawicieli danej komisji 
zakładowej, prosimy kierować do 
działu księgowości ZR.***

W przygotowaniu szkolenia:
- dla członków komisji rewizyjnych 

(szkolenie jednodniowe)
- dla członków "S" specjalizujących 

się w tematyce obsługi i zasad 
rozliczania zasiłków z ZUS.

Chętnych prosimy o zgłaszanie 
telefoniczne do sekretarza ZR.

Komisja ds. Szkoleń

W celu upamiętnienia

W dniu 6.01.1993 r wpłynęło do 
Komisji Historycznej Rady Miejskiej w 
Radomiu pismo z Urzędu 
Wojewódzkiego w sprawie zebrania i 
podania nazw miejscowości 
upamiętnionych prześladowaniami 
Polaków w latach 1944 - 1956 wraz z 
krótkim przybliżeniem zaistniałych 
faktów i uzasadnieniem wyboru 
miejscowości do upamiętnienia. W 
naszym przypadku dane te dotyczą 
terenu woj. radomskiego i okolic 
Radomia oraz samego miasta. 
Informacje powyższe przekazane będą 
do dalszego wykorzystania przez 
Społeczno - Kościelny Komitet

Nasze konto: Zarząd Regionu NSZZ "Solidarność" Ziemia Radomska 
BGŻ OIW Radom Nr: 867010-11093-271-1.

W związku z kon 
działalności zwi#£ 

którą w najbliższych 
przeprowadzać m

Regionalna Kon1 J 
Rewizyjna - Pr°sS. 

przewodniczący  ̂
Zakładowych i Reww 

o przygotowany 
dokumentacji zw^^t 
celu sprawnego > s^ntfo* 
przeprowadzenia *

Otwarte drzwij^^l

Informujemy mięs^V 
osiedlach: Akademiccy 
Gołębiów II i Osiedle je 
Radomiu, że w om 
zimowychtj.od25.01l up
r. w Młodzieżowym O® 
przy ulicy DaszyOs^W 
dzieci będą mogły . j * 
bezpłatnie z op'e J 
organizowanych w
instruktorów MDK-U- gdi* 
na brak funduszy $ dj 
zapewnia dla kazde» 
tylko gorącą herb* 
nadzieję, że dzieci 
narzekały na nudę ■

Zapraszam 1

BIULETYN iNFORjJoljl, 
ZARZĄDU RgW 

NSZZ "SOL1DARJS0 
ZIEMIA RAP°

26-600 Radom u 
ul. Traugutta 3u 
tel. 251-6lJa.xji^ 
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